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اقتصادی6

گروه اقتصادی - پیام نوروزی 
رهبر معظم انقلاب در شــرح و تبیین 
نام گذاری ســال 1403 به نام »جهش 
تولید با مشارکت مردم« حاوی نکات 
درخورتوجهــی اســت که مخاطب 
اصلی آن، دولت به عنوان قوه مجریه 
کشور با تکیه بر توان مشارکت مردمی 
متجلی شده در بخش خصوصی است. 
رهبر انقلاب در این پیام تأکید می کنند: 
»انتظار دارم که ان شاءالله یک جهشی 
در کار تولیــد اتفاق بیفتد امســال، و 
به جد اعتقاد دارم که این جهش بدون 
مشارکت مردم و بدون حضور مردم 
اتفاق نخواهــد افتاد. اگر ما بخواهیم 
جهش تولید داشته باشیم، باید اقتصاد 
را مردمی کنیم، بایــد پای مردم را به 
عرصه تولید به نحو محسوســی باز 
کنیم و موانع حضور مردم را برطرف 
کنیم. در بخــش مردمی ظرفیت های 
بزرگی وجود دارد که من ان شــاءالله 
توضیح خواهــم داد دراین باره و این 
ظرفیت ها باید فعال بشود، باید از آنها 
به نفع کشــور و به نفع مردم استفاده 

بشود«.
همچنین، مقــام معظم رهبری 
در روز اول فروردیــن در دیدار مردم 
گفتند: درباره شعار سال آن چیزی که 
به عنوان شعار ســال مطرح می شود، 
انگیزه این است که همت ها و فکرها 
متمرکز به این بخش از راهبرد اساسی 
کشور بشود. شعار سال معمولا بخشی 
از راهبرد اساسی کشور است. از یک 
طــرف برای اینکه توجه مســئولان، 
همت مســئولان و تلاش مســئولان 
متوجــه این بخش بشــود و از طرف 
دیگر افــکار عمومی مردم و معرفت 
عمومــی مردم مطالبه کند این معنا را. 
حضرت آیت الله خامنــه ای در ادامه 
افزودند امســال شعار »جهش تولید« 
است. جهش تولید به نظر کار بزرگ و 
شاید در نظر بعضی نشدنی بیاید؛ لکن 
بنده معتقدم با توجه به بخش دوم این 
شعار، یعنی »مشارکت مردم«، شدنی 
اســت. اگر ما این توفیق را پیدا کنیم 
که همت مردم، ســرمایه مردم، ابتکار 
مردم و حضور جدی آحاد مردم را در 
عرصه اقتصــادی وارد کنیم، در واقع 
یک بسیج مردمی در امر اقتصاد بکنیم، 

تولید هم می تواند به جهش برسد.
چند روز بعد، رهبر معظم انقلاب 
در دیــدار مســئولان و کارگــزاران 

نظام در عصــر روز 15 فروردین ماه 
جاری ایــن عبارت ها را بیان کردند؛ 
عبارت  هایی که به نظر می رســد باید 
حجت را بر کارگزاران و مدیران نظام 
تمام کرده باشــد: »مســئله مشارکت 
مردم را در شعار سال قرار دادم، برای 
اینکه بیشتر به امکانات مشارکت مردم 
توجه شود که مردم در مسائل اقتصاد 
به معنای واقعی کلمه بیایند به عرصه. 
مــردم یعنی توان مــردم؛ توان مالی، 
توان فکــری و ذهنی، توان ابتکاری؛ 
ابتکارات مردم وارد میدان شــود. ما 
ســود می بریم. یــک تصوری وجود 
دارد که اگر چنانچه مردم وارد عرصه 
اقتصاد شــوند، مدیریت ها را به مردم 
بدهیم، این دســت دولت را می بندد، 
دســت مســئولین دولتی را می بندد؛ 
این فکر درست نیست، وظایف باید 

تقسیم شود.
رهبــر انقلاب در تبیین بایدها و 
نبایدهای تحقق شــعار »جهش تولید 
با مشــارکت مردم«، به »مداخله های 
دولتی و حکومتی« اشاره و با تأکید بر 
کاهش این مداخلات گفتند: به میدان 
آوردن توان مالی، فکری و ابتکارات 

مردم منافع زیادی برای کشور دارد.
ایشان تصور برخی افراد درباره 
بسته شدن دســت دولت در صورت 
ورود مــردم به عرصــه اقتصاد و به 
دست گرفتن مدیریت ها را نادرست 
خواندنــد و افزودنــد: مردم و دولت 
هریک وظایفی دارند که باید با تفکیک 
قائل شــدن بین این وظایف ستادی و 
عملی، دولت در مسائل ستادی مانند 
آمایش سرزمین و نظارت و جلوگیری 
از تخلفات به وظایف خود عمل کند 
و مــردم هم جنبه هــای عملی کار را 
برعهده بگیرند.یکــی ازموضوعات 
اصلی درتاکیدات مقام معظم رهبری 
ســپردن مدیریت به خصوصی است 
و از ان جملــه واگذاری مدیریت دو 
خودورســاز زیان دهده بزرگ کشور 

به این بخش است. 
همزمــان در برخی رســانه ها 
هنگامــی که صحبــت از خصوصی 
سازی صنعت خودرو مطرح گردید 
دو موضوع دراین باب مطرح شد  اول 
واگذاری مدیریت این خودورســاز 
زیــان ده بویژه ایران خودرو به بخش 
خصوصــی فعال در صنعت خودرو، 
دوم  واگــذاری این دو خودورســاز 
دولتی بــه مونثاژکاران خودرو چینی 
درایران با ســرمایه چینی ها. درهمین 

رابطه، دکتر امیرحسین کاکایی، عضو 
هیات علمی دانشــکده مهندســی 
خــودرو دانشــگاه علــم و صنعت 
ایــران در واکنش به حواشــی پیش 
آمده درخصــوص احتمال واگذاری 
کارخانجات ایران خودرو و ســایپا 
به چینی ها اعلام کرد: مشکل صنعت 
خودروســازی ایران بــه خصولتی 
بــودن آن باز می گردد و چاره کار این 
نیســت که دو غول خودروسازی را 
دو دستی تقدیم خارجی ها کنیم بلکه 
بایــد مدیریت ایــن دو کارخانه را به 
افــراد اهل و توانمنــد داخلی بخش 

خصوصی بسپاریم.
امیرحســن کاکائی با بیان اینکه 
به دنبال »چین هراسی« نیست، تاکید 
کرد: ما از صنعتی صحبت می کنیم که 
ایرانی ها 50 ســال روی آن کار کرده 

انــد و تجربه، توان، نیرو، تخصص و 
تعهد لازم را دارند و اگر قانون تجارت 
در خصوص آن به درستی اجرا شود 
شاهد شکوفایی و توسعه آن خواهیم 
بــود. وی گفت: خودروســازی یک 
صنعت بین المللی و جهانی اســت و 
هیچ کشوری بدون مشارکت خارجی 
ها در آن به موفقیت نمی رسد اما باید 
مراقب بود که هدف مشارکت انتقال 
تجربه و تکنولوژی به کشور باشد نه 
وابســتگی 100 درصدی به خارجی 
ها چرا که در این صورت قطعا هرگز 
خودروســاز نخواهیم شد و هر آنچه 
در این 50 ســال به دســت آوردیم، 
برباد خواهد رفت.کاکائی تاکید کرد: 
افراد اهل بســیاری در داخل داریم که 
تجربه وتــوان لازم را برای مدیریت 
ایرانخودرو و ســایپا دارند و حاضر 

هستند در راستای اجرای فرمایشات 
رهبری معظم انقلاب اســلامی مبنی 
بر مشــارکت مــردم بــرای افزایش 
تولیــد وارد میدان شــوند و صنعت 

خودروسازی ایران را نجات دهند.
وی گفت: متاسفانه دست هایی 
در صنعت خودروسازی ایران وجود 
دارد کــه تلاش می کنــد با تمام توان 
راهی پیدا کند تا خصوصی ســازی 
واقعی در ایرانخودرو و سایپا صورت 
نگیرد، این افراد تاکنون توانســته اند 
با وجود تاکیدهای مکرر رهبر معظم 
انقلاب در ســال 1402 و ابتدای سال 
1403 و همچنین فرمان دو سال پیش 
رئیــس جمهوری مبنی بر خصوصی 
 ســازی، مانــع اجــرای ایــن مهم 

شوند.
این صاحبنظــر اقتصادی اظهار 

داشــت: با وجود آنکــه تولید ایران 
خودرو و ســایپا روند نزولی نسبت 
به ســال گذشته داشته است اما شاهد 
هستیم که خودروهای مونتاژی چین 
در کشور روند رو به رشدی طی مدت 
یاد شده داشته اند که این نشان دهنده 
دورخیز چینی ها برای تصاحب بازار 
خودروی ایران اســت از طرفی نباید 
فرامــوش کرد که دســت اندرکاران 
صنعت خودروسازی ایران با اقدامات 
خود در واقع دســت و پای دو غول 
خودروســازی ایران را بسته و برای 

چینی ها فرش قرمز پهن کرده اند.
وی گفت: بار دیگر تاکید می کنم 
که قصد ما چین هراسی نیست چرا که 
صنعت خودروسازی بدون ارتباط با 
جهان موفق نمی شــود و اگر تا امروز 
چینی ها با ما همــکاری نمی کردند 
صنعت خودروسازی ایران هم مانند 

روسیه زمین می خورد.
کاکائی با بیان اینکه امروز صنعت 
خودروسازی ایران همکاری نزدیکی 
با چینی ها دارد و از این بابت از چینی 
ها ممنون هســتیم، گفت: هر فردی 
بگوید که نبایــد با چینی ها کار کنیم 
نادان است، ما در شرایطی هستیم که 
امــکان کار با غربی ها وجود ندارد از 
طرفی چینی ها پیشرفت خیره کننده 
ای داشته اند؛ اما تفکر واگذاری 100 
درصــدی صنعت خودروســازی به 
چینی ها یا هر کشــور دیگری را نباید 

دنبال کرد.
 وی افزود: »در گذشــته شاهد 
بودیــم که برخی بــه دنبال واگذاری 
100 درصدی خودروسازی ایران به 
غربــی ها بودند و امروز افراد دیگری 
پیدا شــده اند کــه خواهان واگذاری 

100 درصدی به چینی ها هستند.«
وی با اشــاره به اهداف کشورها 
بــرای توســعه خود اظهار داشــت: 
کشــوری به بزرگی ایران با جمعیت 
فــراوان و منابــع متعدد و دشــمنان 
مختلف باید به دنبال توسعه، اشتغال، 
تولید و اســتقلال خود باشد بنابراین 
در مشــارکت با خارجی ها چه غرب 
و چه در شــرق باید به گونه ای شرط 
و شــروط بگذارد که در نهایت شاهد 
انتقال تکنولوژی و توســعه صنعتی 

باشد.
این صاحبنظــر صنعت خودرو 
گفــت: هرگز بــا واگــذاری 100 
درصدی امور به خارجی ها نمی توان 
انتظار داشت که توسعه صنعتی بوجود 

آیــد هرچند احتمــال دارد در کوتاه 
مدت شاهد تغییر خودروها و بروزتر 
شدن آنها باشیم اما در نهایت پیشرفت 
چندانی نخواهیم کرد و به کشــوری 
خدماتی و وابسته تبدیل خواهیم شد.
کاکائــی گفت: ســال 95 پنج 
خودروســاز بــزرگ دنیــا از جمله 
هیوندای، فولکس، پژو، ســیتروئن و 
رنو قرار بود با مشارکت 40 درصدی 
با ایرانی ها شــروع به سرمایه گذاری 
کننــد که با آمدن دونالد ترامپ رئیس 
جمهور آمریکا همــه از ایران خارج 

شدند.
وی گفت: از طرفــی در داخل 
سیاســتگزاران و مدیران ما عملکرد 
بــدی داشــتند تا جایــی که صنعت 
خودروســازی ایران مریض شــد و 
امــروز کــه دربــاره آن صحبت می 
کنیم با مشــکلات متعددی از جمله 
زیان انباشــته روبرو است که ناشی از 
مدیریت خصولتی اســت و در نتیجه 
آن هیچ فردی در بخش خصوصی یا 
دولتی جوابگوی مشــکلات بوجود 
آمده نیســت. این صاحبنظر خودرو 
معتقد است، نخست باید به فرمایشات 
رهبری معظــم انقلاب درخصوص 
واگذاری امور بــه بخش خصوصی 
جامع عمل پوشــاند به عبارت دیگر، 
صنعت خودروسازی ایران را به بخش 
خصوصی واگذار کرد و در مشارکت 
با خارجی ها به درســتی و قدم به قدم 
عمل کرد.به اعتقاد وی، ایران خودرو 
مشــکل چندانی در این زمینه ندارد 
چراکه از نظــر قانونی صاحب ایران 
خودرو مشخص است به شرط آنکه 
دست های پشت پرده بگذارند قانون 

تجارت اجرا شود.
وی گفت: برخی از مســئولان 
دولتی درخواســت زمان دو تا ســه 
ساله برای بررسی موضوع واگذاری 
دو خودروســاز کشور می کنند حال 
آنکه ما به سرعت عمل نیاز داریم چرا 
که وضعیت صنعت خودروســازی 
بحرانی اســت.کاکائی در خصوص 
ســایپا گفت: شرایط ســایپا متفاوت 
اســت و نیاز به شرکت هایی است که 
بتوانند بصورت بلوکی ســهام مورد 
نیاز برای گرفتن کرسی های لازم در 

هیات مدیره را خریداری کنند.
وی هزینه هــای خصولتی بودن 
را بیشــتر از خصوصی بــودن بنگاه 
های اقتصادی دانســت و گفت: نباید 
چین هراسی کنیم اما باید محکم قدم 

برداریم و در عین حال مراقب باشیم، 
هــم اکنون که در ایــن ارتباط گفت 
وگو می کنیــم، چینی ها و آمریکایی 
هــا با تمــام اختلافــات در صنعت 
همکاری  درحــال  خودروســازی 

هستند.
کاکائی گفت: دســت اندرکاران 
باید به پروژه ترساندن مقامات عالی و 
مردم مبنی بر واگذاری امور به بخش 
خصوصی پایان دهند و از حسودی به 
بخش خصوصی در صورت موفقیت 
در صنعت خودروسازی و سودی که 

حاصل آن می شود، دست بردارند.
 رهبــر انقــلاب روز نهم بهمن 
از نمایشــگاه تولیدات داخل بازدید 
کردنــد و درفیلمی کوتــاه که ازاین 
دیدار منتشــر شــد حمید کشاورز، 
موســس و سهامدار شــرکت کروز 
از رهبــری درخواســت می کند تا به 
مدیریــت بخش خصوصــی توجه 
شود. او در فیلم می گوید: »بزرگترین 
سهامدار ایران خودرو در حال حاضر 
ما هســتیم. 30درصــد ایران خودرو 
را بخش خصوصــی دارد. جنابعالی 
پارســال فرمودید که دولت اشتهای 
عجیبــی در کنترل شــرکت ها دارد. 
دولت الان با 5 درصد ســهام، شرکت 
ایران خودرو را کنترل می کند. ما قبلا 
هم خدمت حضرتعالی نامه فرستادیم 
که ما حاضریم اگر این شرکت به ما از 
نظر مدیریت واگذار شــود و ما ظرف 
پنج سال موفق نشویم؛ ما را در میدان 
آزادی اعــدام کنند.« اینجا رهبری در 
پاسخ می گوید: »اعدام لازم نیست، از 

شما می گیرند.«
بعــد از این دیدار، رهبر انقلاب 
در یک ســخنرانی دیگر در روز بعد 
از این درخواســت، باز هم به اهمیت 
ســپردن کارها بــه بخش خصوصی 
تاکید کردند: »من دیروز شنیدم که در 
بعضی شرکت هایی که دولت و بخش 
خصوصی شریک هســتند، با اینکه 
دولت سهم زیادی ندارد، مدیریت در 
اختیار دولت است، به نظر من این منطق 
ندارد. از شــیوه های قانونی استفاده 
کننــد و به خود مردم و ســهامداران 
در واقــع اختیار بدهند منتهی نظارت 
بشــود.« در بخش دیگــری از فیلم 
بازدید از نمایشگاه تولید داخل، رهبر 
انقــلاب به علی آبــادی وزیر صمت 
تاکید می کنند: »مدیریت مسئله مهمی 
اســت. مجمع عمومی وجود دارد و 

مدیریتی انتخاب شود.«

کاکایی استاد دانشگاه مطرح کرد:

خصوصی سازی واقعی راه نجات 
صنعت خودروی کشور

یک کارشناس صنعت خودرو گفت: با وجود آنکه تولید ایران خودرو و سایپا روند نزولی نسبت به سال گذشته 
داشته است اما شاهد هستیم که خودروهای مونتاژی چین در کشور روند رو به رشدی طی مدت یاد شده داشته اند که 

این نشان دهنده دورخیز چینی ها برای تصاحب بازار خودروی ایران است.

کشــوری بــه بزرگی ایــران با جمعیت فــراوان و منابــع متعدد و دشــمنان مختلف 
بایــد بــه دنبال توســعه، اشــتغال، تولیــد و اســتقلال خــود باشــد بنابراین در 
مشــارکت بــا خارجــی هــا چه غــرب و چــه در شــرق باید بــه گونه ای شــرط و 
شــروط بگذارد کــه در نهایت شــاهد انتقال تکنولوژی و توســعه صنعتی باشــد.

دارندگان کارت سوخت بخوانند؛ 

سهمیه بنزین چه تغییری کرد؟
گروه اقتصادی - ســقف ذخیره ســهمیه بنزین کارت های هوشــمند ســوخت برای مالکان خودروهای 
شــخصی و موتورســیکلت ها هم اکنون ۶ ماه اســت، بنابراین ســهمیه واریزی ماهانه خودروهای شــخصی و 
 موتورســیکلت ها در صورت اســتفاده نکردن، حداکثر تا ۶ ماه در کارت های هوشمند سوخت قابل ذخیره خواهد 

بود.
۶0 لیتر ســهمیه بنزین اردیبهشت ماه خودروهای شــخصی بدون هیچ گونه تغییری، در کارت های هوشمند 

سوخت شخصی شارژ شد.
 این دومین ســهمیه ماهانه ســال 1403 است که به کارت های هوشمند سوخت شخصی واریز شد، همچنین 

سهمیه سوخت خودروهای عمومی و خدماتی مطابق جدول سهمیه طرح مدیریت مصرف سوخت واریز شد.
 ســقف ذخیــره ســهمیه بنزیــن کارت های هوشــمند ســوخت برای مالــکان خودروهای شــخصی و 
موتورســیکلت ها هم اکنون ۶ ماه است، بنابراین ســهمیه واریزی ماهانه خودروهای شخصی و موتورسیکلت ها 
 در صــورت اســتفاده نکــردن، حداکثــر تــا ۶ مــاه در کارت های هوشــمند ســوخت قابل ذخیــره خواهد 

بود.
هم اکنون کشــور در شــرایط ناترازی تولید و مصرف بنزین قرار گرفته و لازم اســت مدیریت بهینه  مصرف 
ســوخت و اســتفاده از کارت سوخت شخصی به منظور جلوگیری از عرضه خارج از شبکه سوخت، بیش از پیش 

مدنظر قرار گیرد تا کشور را در معرض خطر واردات سوخت قرار ندهد.

گروه اقتصــادی - مدیر عامل 
شــرکت لوله و مخابــرات نفت ایران 
از داخلی ســازی 90 درصد تجهیزات 
ایــن شــرکت خبــر داد و گفت:10 
درصد بقیه مواردی هســتند که دانش 
آن در اختیــار برخــی از کشــورها 
 اســت و ما در تلاشــیم به آن دســت 
یابیم.ارســلان رحیمــی مدیر عامل 
خطوط لولــه و مخابرات نفت ایران با 
اشاره به اینکه خطوط لوله و مخابرات 
نفت ایران یک شرکت عملیاتی است، 
گفت: هدف این شرکت انتقال نفت و 
فرآورده های آن توســط خطوط انتقال 
اســت و پروژه های پیــش رو اغلب 
مواردی هســتند که خطــوط نیاز به 
بازســازی و تعمیر دارد به عنوان مثال 
خط 20 اینچ به طول 125 کیلومتر بین 
اهــواز مرکز نفت نظامیه تا مرکز انتقال 
نفت ســبز آب در اندیمشــک و یا 99 

کیلومتــری خطی که بیــن یزد و نائین 
اجرا شده است.وی ادامه داد: هم اکنون 
طرحی که در دست داریم طرح تعویض 
محل عبور خط 32 اینچ اصفهان است 
که به عنوان خط عبور از ویلا شــهر و 
خمینی شهر شناخته می شود، زمانیکه 
نفت خام اجرا شده بیرون از شهر بوده 
و اکنون شهرها و بافت مسکونی توسعه 
پیدا کردند و در بافت مسکونی قرار دارد 
و طرحی تعریف شــده که این خط را 
جا به جــا می کند تا مردم این منطقه را 
از خطرات احتمالــی دور نگه داریم.

مدیر عامل خطوط لولــه و مخابرات 

نفــت ایران اضافه کرد: شــرکت های 
دانــش بنیان در مواقعی که ما مشــکل 
داریم و و نیازهایی را داریم که در سطح 
کشــور وجود ندارد و خارج از کشور 
این فعالیت ها انجام می شود به کمک ما 
می آیند و خوشبختانه با تفکری که در 
شرکت ما وجود دارد از این توان استفاده 
می شود و از تمام امکانات داخلی کشور 
بهره گرفته می شود.وی با اشاره به اینکه 
مشارکت دانش بنیان ها در پیشبرد برخی 
از طرح های موجود وجود دارد، خاطر 
نشان کرد: خوشــبختانه به نتیجه هم 
رسیدیم و چندین طرح مختلف وجود 

دارد که توسط شرکت های دانش بنیان 
در حال انجام است به عنوان مثال؛ بحث 
آشکار ساخته توزیع یافته ما برای اینکه 
نشتی داشته باشیم از فیبر استفاده کنیم و 
از امکانات فیبر نوری و تجهیزات نوین 
استفاده کنیم که خوشبختانه دو شرکت 
مشــغول فعالیت هستند طرح خود را 
ارائه داده اند و به زودی فعالیت خود را 

آغاز می کنند.
به گفته این مقام مســؤول مورد 
دیگــری که وجــود دارد پیــگ رانی 
هوشمند است در پیگ رانی هوشمند 
دانش در اختیار کشورهای خاص است 

و با تفکری که بود و وقتی که گذاشتیم 
این موضوع هم در سه شرکت و در سه 
سایز خطوط لوله در حال انجام  است.

رحیمــی اضافه کرد: بیش از 90 درصد 
تجهیزات ما ساخت داخل هستند و 10 
درصد بقیه مواردی هســتند که دانش 
آن در اختیار برخی از کشــورها است 
که اکنون شرکت های داخلی به آن سو 

می روند.

مدیر عامل خطوط لوله و مخابرات نفت ایران خبر داد:

داخلی سازی ۹۰ درصد از تجهیزات توسط
 شرکت های دانش بنیان

 

گــروه اقتصادی  - عشــقی 
گفت: مشارکت با غافلگیری محقق 
نمی شــود. باید مفروضاتی داشــته 
باشیم که تا انتهای سرمایه گذاری به 
آن پایبند باشیم. اگر این اتفاق نیفتد، 

مردم به سمت سهام نمی آیند.
مجید عشــقی، رئیس سازمان 
بــورس و اوراق بهادار ســال 1402 
را ســال ســختی برای بازار سرمایه 
دانســت و گفت: به واسطه اتفاقات 
رخ داده و سیاســت هایی که جهت 
کنترل تورم و مشکلاتی که در زمینه 
انــرژی داشــتیم، محدودیت هایی 
برای تولید شرکت ها ایجاد شد.وی 
اظهار داشــت: در طول دو سال و نیم 
گذشته سعی کردیم بسترسازی های 
لازم برای بحث جذب ســرمایه به 
بخش مولــد اقتصاد و ارائه خدمات 
به ســهامداران و ســرمایه گذاران را 

داشته باشیم.
عشقی ادامه داد: همچنین سعی 
کردیم تمــام افرادی کــه در صف 
مجوز های ارائه خدمات مالی بودند 
را مورد بررسی قرار دهیم، اکنون این 
صفوف از بین رفته و ارایه مجوز ها به 

صورت به روز ارائه می شود.

رییس سازمان بورس و اوراق 
بهــادار تاکید کرد: در ســال 1399، 
سهامداران با مشکلات جدی برای 
گرفتــن خدمــات در کارگزاری ها 
مواجه بودنــد.وی با بیــان این که 
2 نمونه از شــرکت های ســهامی 
عام پروژه برای تامین مالی داشــتیم 
کــه مردم به صورت خــرد در آن ها 
حضور پیدا کردند، خاطرنشان کرد: 
100 هزار نفر در یک پروژه شرکت 
کردند که ماه آینده این شرکت به بهره 

برداری خواهد رسید.
عشقی با اشــاره به نقش بازار 
سرمایه در تحقق شعار »جهش تولید 
با مشارکت مردم« اعلام کرد: بورس 
بــه دلیل ماهیتی کــه دارد، می تواند 
شعار سال را محقق کند. این موضوع 
ســابقه تاریخی دارد و نزدیک به 12 
میلیون نفر به صورت مســتقیم و 50 
میلیون نفر از طریق سهام عدالت در 
بورس ذی نفع هستند.رییس سازمان 
بورس و اوراق بهادار اظ ها داشــت: 
این مشــارکت نیازمند اعتمادسازی 
اســت که این اعتماد ها در سال 99 
و برخی اتفاقات در ســال گذشــته 

مخدوش شد.

وی بــا بیان این که این اتفاق به 
دلیل تصمیماتی بود که جمع کثیری 
از مــردم بدون در نظر گرفتن فضای 
موجود به بازار دعوت شدند، گفت: 
توسعه ســرمایه گذاری غیرمستقیم 
یکــی از مواردی بود که در دســتور 
کار قــرار گرفت و اکنون بیش از 50 
درصد معاملات مربوط به صندوق ها 

است.
عشــقی بــا بیــان ایــن کــه 
غیرمســتقیم  ســرمایه گذاری های 
کمتر دچار نوســانات می شــوند، 
افزود: کارمزد این صندوق ها بسیار 
پایین اســت و مدیریت آن ها توسط 
نهاد های حرفه ای انجام می شــود.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار 
خاطرنشــان کرد: اگــر از طریق این 
صندوق ها و سبدگردان ها، منابع را به 
سمت سرمایه گذاری هدایت کنیم و 
منافع بین دارندگان صندوق ها تقسیم 

شود، اتفاقات خوبی رخ می دهد.
سرمایه گذاران  غافلگیری 

با ابلاغ بخشنامه های یکباره
وی تاکیــد کــرد: تصمیمات 
اتخاذ شــده در دستگاه های مختلف 
اقتصادی بدون در نظر گرفتن اثرات 

آن بر ســایر بخش ها است، اثر سود 
بانکی 30 درصد شدید است که سال 
گذشته آن را در بورس تجربه کردیم.
عشــقی با اعلام ایــن که ابلاغ 
یکباره بخش نامه ها سرمایه گذاران را 
غافلگیر می کند، تاکید کرد: مشارکت 
با غافلگیری محقق نمی شــود. باید 
مفروضاتی داشته باشیم که تا انتهای 
ســرمایه گذاری به آن پایبند باشیم. 
اگر این اتفاق نیفتد، مردم به ســمت 
ســهام نمی آیند. وقتی ســود بانکی 
روی 30 و 35 درصد باشــد، ســایر 

سرمایه گذاری ها کمتر خواهند بود.
رییس سازمان بورس و اوراق 
بهــادار با بیان ایــن که تصدی گری 
و دخالــت دولــت در مدیریــت 
شرکت ها زمینه ساز مشکلات زیادی 
خواهــد بود، گفت: تغییر مدیران در 
بنگاه هــای اقتصادی ضربات جدی 
به شــرکت می زند، این تغییرات به 
ضرر شرکت اســت. وی به رعایت 
حاکمیت شــرکتی در شــرکت ها 
اشــاره کرد و افزود: باید منافع تمام 
ذی نفعان را رعایت کنیم، باید بحث 
رعایت مقررات حاکمیت شرکتی را 
جدی بگیریم تا اطمینان ســهامدار 

جلب و منافع ســرمایه گذار رعایت 
شــود. )بر اساس این گزارش؛ بهمن 
ماه ســال بانک مرکزی با ابلاغیه ای 
به شــبکه بانکی، بانک ها را مجاز به 
فروش گواهی سپرده به مردم با سود 
قطعی علاوه بر سود علی الحساب 30 

درصدی کردند.(
برخی سهم ها نصف سال 

۹۹ قیمت ها هم نیست
وی با بیان این که سیاست گذاری 
و قانون گــذاری در حیطه اختیارات 
مجلــس و دولت اســت، افزود: به 
صورت دائم در حال رایزنی هستیم 
تا تصمیمــات اتخاذ شــده باعث 
خدشــه به اعتماد ســرمایه گذاران 
نشود، دستورالعملی که باید ابتدای 
ســال انجام می شــد با 11 ماه تاخیر 
انجام شد که این مسایل باعث ضربه 
به اعتماد سهامداران می شود.عشقی 
تاکید کرد: از ســال 99 تا کنون، نرخ 
تورم تجمعی بالای 300 درصد بود، 
اما قیمت ســهام به صورت متوسط 
25 درصد زیر قیمت اوج ســال 99 
اســت، اکنون برخی سهم ها نصف 
آن قیمت هــا هــم نیســت.رییس 
ســازمان بورس و اوراق بهادار بیان 

کرد: امیدواریم با توجه به این که در 
سه سال ونیم گذشته روند معاملات 
بازار سرمایه کاهش داشته، در آینده 
نزدیک شــاهد جبران عقب افتادگی 

بورس باشیم.
وی بــه کاهــش ســودآوری 
شــرکت ها در این بازه زمانی اشاره 
کــرد و گفــت: بهــای تمام شــده 
شــرکت ها با تورم کاهش یافته، اما 
درآمد آن ها به آن ســرعت افزایش 
نداشته است. سود خالص شرکت ها 
در آخرین فصل، به 13 درصد کاهش 
پیدا کرده و باعث شــده جلوی رشد 

سهام آن ها گرفته شود.
عشــقی اعلام کرد کــه میزان 
سرمایه گذاری در شرکت ها متناسب 
با فروش آن ها نیســت، با این شیوه، 
ســرمایه گذاری جدید در شرکت ها 

رخ نخواهد داد.
چرایــی کاهــش دامنــه 

نوسان در روزهای اخیر
رییس سازمان بورس و اوراق 
بهادار به تاثیر رخداد های سیاسی بر 
بازار ها تاکید کرد و گفت: طبیعی بود 
با توجه به اتفاقات رخ داده شــاهد 
ایجــاد هیجانات در بازار باشــیم، 

ســازمان بورس بــرای حمایت از 
حقوق ســهامداران و جلوگیری از 
انجام معاملات غیرمنصفانه تصمیم 
به کاهش دامنه نوسان گرفت که این 

اتفاق قبلًا نیز افتاده بود.
وی به تمدید محدودیت دامنه 
نوسان برای روز چهارشنبه اشاره کرد 
و افزود: یکی دو روز اخیر، معاملات 
متعــادل بود و التهابات ایجاد شــده 
در روز نخســت این اتفاقات کنترل 
شــد، از هفته آینده روند معاملات 
به حالت قبلی باز می گردد.عشــقی 
به حرکت بورس بــا یک فاصله ای 
نسبت به ســایر بازار ها تاکید کرد و 
گفــت: یکی از دلایل رشــد نکردن 
بورس، کاهش سودآوری شرکت ها 
اســت. ســرمایه گذار در ذهن خود 
تحلیل می کند که ممکن اســت یک 
ســری اتفاقات برای این شرکت رخ 
بدهد، مجموعه این عوامل باعث شد 
که بازار ســرمایه از بازار های رقیب 

جا بماند.
پرداخت سود سهام عدالت 

با وام بانکی
وی با اشــاره به پرداخت سود 
ســهام عدالت اعلام کــرد: برخی 

شــرکت ها در پایان سال نتوانستند 
ســود سهام عدالت را پرداخت کنند 
کــه اکنون اقدامات مربوط به پرونده 
تخلفاتی آن ها در حال پیگیری است 
و حتی برای پرداخت ســود به دنبال 

دریافت وام هستند.
عشقی اظهار داشت: مشکلات 
مالی در برخی شرکت ها وجود دارد، 
اما این شــرکت ها باید ســود سهام 
عدالت را پرداخت کنند، امیدواریم تا 
خردادماه سود ها را جمع آوری کنیم 

و باقی مانده آن را پرداخت کنیم.
رییس سازمان بورس و اوراق 
بهاداربا بیان این که در ســال گذشته، 
1۶ هزار میلیارد تومان به شرکت های 
تولیدکننده طلا تزریق شــده است، 
گفت: این اتفاق کمک کننده به تولید 
طلا و ذخایر آن خواهد بود و از سوی 
دیگر، سرمایه های خرد را نیز جذب 

خواهند کرد.
ایــن  داشــت:  اظهــار  وی 
موضوع ســپر تورمی مطمئنی برای 
ســرمایه گذاران اســت تا به جای 
آنکــه پول خــود را بــه بازار های 
خودرو و مسکن ببرند، در این بازار 

سرمایه گذاری می کنند.

ابلاغ یکباره بخش نامه ها سرمایه گذاران را غافلگیر می کند؛

گلایه رئیس سازمان بورس از سود بانکی ۳۰ درصدی؛ مردم به سمت سهام نمی آیند!
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